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Maria SÂR BU: Cea de-a XIV-a editie a Festivalului International de Teatru de 
la Sibiu, care se desfăşoară Între 24 mai şi 3 iunie, este una specială, pentru că 
În 2007 Sibiul are statut de Capitală Culturală Europeană. Festivalul a stat chiar la 
baza "motivatiilor'' În ob,tinerea acestui statut, de aceea ar trebui să fie una dintre 
cele mai importante manifestări ale Programului cultural Sibiu - 2007, dacă nu 
chiar cea mai importantă. Care este structura Festivalului În acest an şi prin ce se 
deosebeşte de ediţiile anterioare? 

Constantin CHI RIAC: Ediţia din acest an, aflată sub auspici i le acestui 
program guvernamental, am intitulat-o "NEXT". Este normal ca într-o Capitală 
Culturală să ne gândim la vi itor, să creăm un dialog. De aceea şi ediţia din 2008 
va avea aceeaşi amplitudine: cu multe şi diverse evenimente cu lturale. 

Festivalu l  din 2007 este structurat în zece secţiuni ,  fiecare având o impor
tanţă deosebită: Spectacole extraordinare; Teatru în cetăţi şi spaţii noncon
venţionale; Spectacole de stradă; Teatru experimental; Teatru-dans; Spectacole 
din muzica lumi i ;  l ntâlniri ale şcol i lor şi academi ilor de teatru; Spectacole-lectu ră şi 
Teatru radiofonic; Atel iere special izate; Secţiunea "Off". 

Este vorba de un festival al artelor spectacolu lu i ,  iar ediţia curentă se 
deosebeşte tocmai prin numărul foarte mare de participanţi. Şi-au anunţat 
prezenţa companii d in peste 75 de ţări . Aş remarca interesul deosebit manifestat 
de personal ităţi cu lturale de n ivel mondial de a se număra printre invitaţii speciali 
ai acestei ediţi i .  Totodată, sublin iez amploarea spectacolelor de stradă care vor fi 
adevărate parade, pentru că vor fi organizate de unele d intre cele mai mari 
companii ale spectacolu lu i  stradal din lume. 

M .S. : Pe ce aţi mizat În momentul În care aţi făcut selecţia spectacolelor? 
C.Ch. :  Pe calitatea fiecărei producţi i ,  ţinând ca spectacolele să fie în spirit 

european şi să aibă o deschidere mare spre cultură. Coordonând din punct de vedere 
cultural acest festival, am misiunea de a alege valoarea şi să o ofer publicului. Am 
contat şi pe faptul că, de data aceasta, susţinerea financiară de la autorităţi este mai 
mare, astfel ne putem permite să aducem celebrele companii de stradă multi naţionale 
"Cie Carabosse" şi "Oposito", care au sediul în Franţa, sau unele, cu acelaşi profil, din 
Germania. Vor fi prezente celebre trupe de dans, de teatru-dans din Australia, Olanda, 
Franţa, printre care renumita companie "Marie Chouinard" din Canada. Vom avea 
şapte companii din Japonia, care practică diverse arte ale spectacolului. Publicul va 
putea vedea o creaţie Unchiul Vanea în stil japonez, cu un impact extraordinar. Au 
acceptat să vină la Festival mai multe teatre naţionale - din Bruxelles, Moscova, 
ZOrich, Tel Aviv. Din Spania vine Flamenco. 
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M.S. :  Care este oferta teatrului românesc În Festival? 
C.Ch.: Teatrul românesc are o pondere foarte mare la ediţia 2007 - circa 40%, 

dacă e să apreciez în procente. Am selectat ceea ce consider că este la înalt nivel 
calitativ, în raport cu teatrul mondial. Eu călătoresc mult, văd mult, ştiu vocile din 
teatrul românesc şi , de asemenea, ştiu ce trebuie să circule. Sunt programate 
spectacole din Bucureşti, Cluj, Sfântu Gheorghe şi ,  bineînţeles, Sibiu. Vom avea un 
spectacol special, în regia lui Andrei Şerban, o coproducţie a Teatru lui "Radu 
Stanca" şi a Teatrului Naţional din Cluj aflată în lucru, dar şi un spectacol creat 
special pentru Festival cu cinci actori din tot atâtea ţări europene, unul fi ind din 
România. Fiecare interpret va spune în l imba sa monologul lu i  Hamlet, precum şi un 
monolog pe care şi-1 alege singur. Consultant al acestui spectacol va fi George Banu. 

M.S. : Ce personalităţi din lumea teatrului mondial au fost invitate la Festival? 
C.Ch. : Pe lângă invitaţii de marcă pe care îi vom avea din ţară, aşteptăm In 

acest an la Sibiu numeroase personal ităţi şi nume sonore ale teatrului mondial. I n  
primul rând ,  vom avea alături de  noi pe doi d intre cei mai mari regizori la  ora 
actuală, Andre i  Şerban şi Andriy Zholdak, prezenţi cu produse cu ltural� 
desfăşurate în cadrul Programului "Sibiu - Capitală Culturală Europeană". l i  
aşteptăm, de asemenea, şi pe Jean-Guy Lecat din Franţa, Gigi Căciu leanu din 
Chi le ,  Piotr Adamczyk d in Polonia, Al ia Demidova şi Marina Davîdova d in Rusia, 
Kal ina Stefanova din Bulgaria ş.a. 

M.S.:  Ce va include Bursa de spectacole la ediţia 2007 şi câţi participanţi 
şi-au anunţat prezenţa ? 

C.Ch.:  Bursa de spectacole reuneşte la Sibiu operatori culturali din Europa, 
Asia, Africa şi America de Nord.  Aici sunt prezentate, promovate şi vândute ultimele 
titluri realizate în domeniul artelor spectacolului - teatru, dans, muzică. De opt ani, 
Bursa de spectacole de la Sibiu a devenit un eveniment cu impact internaţional. 
Graţie acestei credibi l ităţi internaţionale, Sibiul a putut deveni o piaţă în care creatori i 
şi d istribuitorii de sp�ctacole pot dezvolta programe de mobil itate a artişti lor după 
regul i le pieţei l ibere. I n  acest an, la Bursa de spectacole vor fi prezenţi foarte mulţi 
participanţi, atât din ţară cât şi d in străinătate. O noutate a acestei ediţii este faptul 
că fiecare operator cultural va putea prezenta maximum trei produse. 

M.S.:  In ce măsură pot fi programate şi activităţi adiacente programului de 
spectacole? 

C.Ch. : Avem numeroase evenimente adiacente, aproape la fiecare secţiune 
a Festivalu lu i ,  dar şi întâln i ri ale reţelelor cu ltu rale din Europa, lansări de carte, 
expoziţi i ,  s impozioane etc. Vom avea pe zi aproape 40 de evenimente în d iverse 
spaţi i d in oraş şi d in împrejur imi .  

M.S.:  Care sunt spaţiile de joc şi cum vor fi acestea exploatate? 
C.Ch. : Cele 45 de spaţii de joc vor fi exploatate la maxim. Vor fi puţin 

schimbate şi poate sub alte denumi ri decât în ani i trecuţi , dar în mare parte am 
mizat pe cele folosite la fiecare ediţie de până acurŢJ. De exemplu, vom avea trei 
spaţi i de joc în halele uzinei dezafectate "Simerom". I n  acest an, va fi spaţiu de joc 
şi Podul M inciuni lor, s-a extins spaţiu l underground. 

M.S. : Ce implică logistica Festivalului În acest an? 
C.Ch. :  Transport, cazare, masă şi toate acestea trebuie bine organizate, 

pentru a putea face faţă cerinţelor unui festival în cadrul unei Capitale Culturale. 
Problema spaţi i lor de cazare pentru participanţi şi ifvitaţi este rezolvată. 
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